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دکتر نکوفر: قرارگیری دانشـگاه در @@
میان 800 دانشـگاه برتر دنیا نشـانه پیشرو 

بودن آن است
ــت  ــل، اعتباربخشــی و رتبه بنــدی معاون ــط بین المل ــر رواب مدی

بین الملــل، بــا اشــاره بــه تأکیــد سیاســت گذاران دانشــگاه بــر 

ــا و  ــای معیاره ــت ارتق ــلاش در جه ــی، ت ــوع اعتباربخش موض

شــاخص های ایــن حــوزه را منجــر به رشــد دانشــگاه و درنهایت 

ــت. ــی دانس ــای بین الملل ــر در رتبه بندی ه ــه برت ــب رتب کس

دکتر نکوفر مدیر روابط بین الملل، اعتباربخشی و رتبه بندی معاونت 

بین الملل و عضو هیئت علمی دانشگاه، با اشاره به رتبه دانشگاه 

علوم پزشکی تهران در دوازدهمین رتبه بندی بین المللی تایمز 

THE)( گفت: بر اساس این رتبه بندی، در بین ٨00 دانشگاهی 

که رتبه آن ها اعلام شده است، این دانشگاه رتبه ای بین 500 تا 

600 را کسب کرده است. در آسیا نیز جزء 200 دانشگاه نخست 

این قاره هستیم و موفق به کسب رتبه 100 تا 110 شده ایم.

وی افــزود: در رتبه بنــدی اخیــر تایمــز، 9 دانشــگاه ایرانــی دیگر 

نیــز وجــود دارنــد ولــی دانشــگاه علــوم پزشــکی تهــران، تنهــا 

دانشــگاه علــوم پزشــکی کشــور اســت کــه در ایــن رتبه بنــدی 

دیده شــده اســت.

دکتــر نکوفــر بابیــان این که کســب رتبــه برتــر در رتبه بندی ها، 

هیــچ گاه هدف دانشــگاه نبوده اســت گفت: در بحــث رتبه بندی، 

ــه  ــت ک ــتوار اس ــل اس ــن اص ــر ای ــگاه ب ــت گذاری دانش سیاس

درجاهایــی کــه خــوب هســتیم، بتوانیم دانشــگاه را قابل نشــان 

دادن )Visible( کنیــم؛ بنابرایــن هــدف اصلــی آن اســت کــه 

ــم.  ــاء یابی ــی ارتق ــف علم ــای مختل ــرده و در زمینه ه ــد ک رش

ــی  ــات بین الملل ــه در ارتباط ــی ک ــود، نخســتین آیتم بااین وج

مطــرح اســت، رتبــه دانشــگاه اســت و وقتی نــام دانشــگاه علوم 

پزشــکی تهــران در میــان ٨00 دانشــگاه برتر دنیا مطرح اســت، 

ــذب  ــه در ج ــود ک ــوب می ش ــودن آن محس ــرو ب ــانه پیش نش

دانشــجویان خارجــی نیــز از اهمیــت خاصــی برخــوردار اســت.

وی بــا اشــاره بــه رســالت مدیریــت روابــط بین الملــل، 

اعتباربخشــی و رتبه بنــدی معاونــت بین الملــل دانشــگاه گفــت: 

ــع  ــت جام ــک فعالی ــل ی ــا حاص ــدن در رتبه بندی ه ــده ش دی

ــت انجــام  ــن مدیری ــه ای در ســطح دانشــگاه اســت و کاری ک

می دهــد، فقــط دیده بانــی و رصــد کــردن اســت. به این ترتیــب 

کــه رتبه بندی هــای جهانــی را رصــد می کنیــم و گــزارش 

ــر  ــگاه و دیگ ــت دانش ــه ریاس ــه ب ــاه یک مرتب ــر دو م آن را ه

ــم. ــال می کنی ــگاه ارس ــت گذاران دانش سیاس

ــت  ــل، اعتباربخشــی و رتبه بنــدی معاون ــط بین المل ــر رواب مدی
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بین الملل افزود: بســیاری از وب ســایت های انگلیســی در ســطح 

دانشــگاه ضعیف اســت و شــبکه معاونین بین الملل که مســئول 

وب ســایت های انگلیســی هســتند، درصــدد هســتند کــه ایــن 

وب ســایت ها را بهبــود بخشــند تــا شــرایط بــرای بهتــر دیــده 

شــدن ایــن بخش هــا و درمجمــوع کل دانشــگاه فراهــم شــود.

وی بـا اشـاره به شـاخص های رتبه بنـدی تایمز گفـت: آموزش، 

نخسـتین شـاخص این رتبه بندی اسـت که بهای زیـادی به آن 

 International( داده می شود. شـاخص بعدی، وجهه بین المللی

Outlook( اسـت کـه علی رغـم تلاش هایـی کـه صـورت گرفته 

اسـت، درصـد کاملی را در آن کسـب نکرده ایـم و در این زمینه 

نیـاز بـه بهبـود داریم. بااین وجـود، وقتی خود را با دانشـگاه های 

دیگـر کشـور کـه در ایـن رتبه بنـدی موفـق بـه کسـب رتبـه 

شـده اند، مقایسه می کنیم متوجه می شـویم که تقریباً هم سطح 

هسـتیم و این نشـان می دهد که در کل کشـور در بحث وجهه 

بین المللـی بایـد تلاش بیشـتری کنیـم. به عنوان مثال، دانشـگاه 

تهـران کـه یک دانشـگاه جامـع محسـوب می شـود، 16 درصد 

وجهـه بین المللـی و دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران 14 درصد 

ایـن شـاخص را کسـب کرده اسـت و اختـلاف معنـاداری میان 

آن ها وجود ندارد. درمجموع، همه دانشـگاه های انتخاب شـده در 

ایـن رتبه بنـدی، ازنظر وجهـه بین المللی در یک سـطح بوده اند.

دکتـر نکوفـر پژوهـش و تعـداد ارجاعـات بـه مقـالات را دیگـر 

شـاخص رتبه بندی تایمز خواند و افزود: در این زمینه، شـاخص 

H-Index بسـیار ارزشـمند و کلیـدی اسـت و دانشـگاه مـا بـا 

H-Index 111 حتی از دانشـگاه شـریف کـه H-Index آن رقم 

109 اسـت، نیـز بالاتر اسـت.

وی افزود: سـهم دانشـگاه در تولید علم در رشـته های مربوط به 

خـود، آن قـدر بالا بوده که توانسـته در مقایسـه با دانشـگاه های 

معتبر کشـور، بالاترین H-Index را کسـب کند. بخشـی از علت 

ایـن موفقیت، بـه محققین دانشـگاه بازمی گردد که توانسـته اند 

مقالات مهمی را به چاپ برسانند که تعداد ارجاعات بیشتری را 

به خود اختصاص دهد. بخشـی دیگر مربوط به سیاسـت گذاران 

معاونت تحقیقات و فناوری اسـت.

دکتـر نکوفـر کسـب درآمـد از صنعـت را شـاخص دیگـر ایـن 

رتبه بنـدی دانسـت و گفـت: از دانشـگاهی مانند دانشـگاه علوم 

پزشـکی تهـران کـه وظیفـه اصلی آن ارائـه خدمات بـه بیماران 

اسـت، )بـا توجـه بـه این کـه ارائـه خدمـات در هیـچ رتبه بندی 

لحـاظ نمی شـود( انتظـار نمـی رود کـه در ایـن شـاخص، امتیاز 

قابل توجهـی کسـب کنـد. ایـن موضـوع وقتی اهمیت بیشـتری 

می یابـد کـه بدانیـم بیشـتر دانشـگاه های معتبـر دنیـا، فاقـد 

بیمارسـتان دانشـگاهی هسـتند و اصـولًا خدماتـی بـه بیمـاران 

در داخـل سیسـتم آموزشی شـان ارائـه نمی دهنـد و سـرویس 

خدمـات را بـا اسـتفاده از بیمارسـتان های دیگر و اجـاره کردن 

تخـت بیمارسـتانی ارائـه می دهنـد. البتـه ارائـه خدمـات بـه 

بیمـاران کـه در هیـچ رتبه بنـدی لحـاظ نمی شـود، از افتخارات 

دانشـگاه ما اسـت.

وی افـزود: در مـورد درآمدهـای صنعتـی چـه بخواهیـم و چـه 

نخواهیـم، دانشـگاه های نسـل جدید دانشـگاه هایی هسـتند که 

بایـد بحـث ارتبـاط بـا صنعت، فنـاوری و بحـث تولیـد در آن ها 

دیـده شـود. در ایـن میـان، تنها دانشـگاه علوم پزشـکی کشـور 

هسـتیم کـه بـا درآمـد صنعتـی خـوب، در ایـن شـاخص نیـز 

پیشـرفت داشـته ایم.

دکتـر نکوفـر بابیـان این کـه موضـوع بین المللـی سـازی باید به 

آرمـان عمومـی در بدنـه دانشـگاه تبدیـل شـود گفت: دانشـگاه 

مـا به عنـوان یکـی از پیشـروترین دانشـگاه های کشـور در بحث 

بین المللـی سـازی مطـرح اسـت، به خصـوص در علوم پزشـکی 

ازنظـر بین المللـی سـازی به عنـوان دانشـگاه مرجـع محسـوب 

می شـویم؛ امـا واقعیـت ایـن اسـت کـه در ایـن حوزه هنـوز در 

حال برداشـتن قدم های نخسـت هسـتیم. آموزش و پژوهش در 

دانشـگاه مـا نهادینه شـده اسـت، امـا بین المللی سـازی نیازمند 

همفکری و کار مسـتمر همگی اعضا هیئت علمی دانشـگاه است.

متمادی  پایان گفت: سال های  در  دانشگاه  هیئت علمی  عضو 

است که دانشگاه علوم پزشکی تهران چه در سطح کشور و چه 

در سطح بین الملل، در رتبه بندی های بین المللی دیده می شود 

و در کنار دانشگاه های جامع که در وزارت علوم هستند، همواره 

موفق بوده است. این در حالی است که این دانشگاه، یک دانشگاه 

جامع نیست و ازنظر تعداد رشته هایی که می تواند به واسطه آن ها 

به رقابت در جهان بپردازد، محدودیت دارد. با همه این احوال، 

به عنوان یک دانشگاه محدود به علوم پزشکی موفق شده ایم که 

اساس  بر  ما  رتبه  و  بدرخشیم  ایران  مهم  دانشگاه های  بین  در 

رتبه بندی تایمز در میان 200 دانشگاه برتر آسیا، اعلام شود. از 

میان دانشگاه های علوم پزشکی کشور نیز، در این رتبه بندی تنها 

نماینده وزارتخانه متبوع خود هستیم.
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کاهـش میزان ابتلا به سـرطان مری @@
و معده در بخش شـرقی استان گلستان

رییس پژوهشکده گوارش و کبد دانشگاه علوم پزشکی تهران، نتایج 

مطالعات کوهورت استان گلستان را منجر به کشف 2 عامل مهم 

بروز سرطان مری و معده در جهان دانست.

دکتر رضا ملک زاده معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، درمان 

و آموزش پزشکی و رییس پژوهشکده گوارش و کبد دانشگاه علوم 

پزشکی تهران، با اشاره به نتایج مطالعات کوهورت استان گلستان 

که به مدت 12 سال است پیگیری می شود افزود: به دلیل اینکه 

بیشترین میزان شیوع سرطان مری و معدی در دنیا از بخش شرقی 

استان گلستان )گنبد، کلاله، آق قلا( گزارش شده بود، جمعیت آن 

منطقه موردمطالعه و بررسی قرار گرفت.

وی نوشیدن مایعات داغ را یکی از مهم ترین عوامل سرطان زا عنوان 

کرد و گفت: در این مطالعه درجه حرارت چای که توسط 50 هزار 

نفر نوشیده می شد؛ اندازه گیری و مشخص شد کسانی که چای با 

دمای بیش از 65 درجه می نوشند، 10 برابر بیشتر از افرادی که 

چای ولرم مصرف می کنند به سرطان مری مبتلا می شوند.

رییس پژوهشکده گوارش و کبد دانشگاه علوم پزشکی تهران تصریح 

کرد: پس ازآنکه این تحقیق در نقاط دیگر دنیا نیز انجام شد، سازمان 

بهداشت جهانی مونوگرافی را صادر و اعلام کرد نوشیدن مایعات 

داغ سرطان زاست.

به سرطان  ابتلا  عامل  را دومین  تریاک  دکتر ملک زاده مصرف 

مری و معده عنوان کرد و گفت: در چندین مطالعه دیگر که برای 

نخستین بار در دنیا صورت گرفت توانستیم ثابت کنیم مصرف 

تریاک سرطان مری را 2.5 برابر، سرطان معده را 3 برابر، سرطان 

ریه را 2 برابر، سرطان لوزالمعده را 3 برابر و سرطان مثانه را نزدیک 

به 4 برابر افزایش می دهد و به طورکلی سرطان همراه با سکته های 

قلبی و مغزی جز مهم ترین عوامل مرگ ومیر در افراد تریاکی است.

وی افزود: از میان جمعیت 50 هزار نفری موردمطالعه، ٨ هزار نفر 

روزانه نیم گرم تریاک مصرف می کنند و این فرصتی بود که بتوانیم 

ثابت کنیم تریاک نیز یکی از عوامل سرطان زاست. البته پیش ازاین 

سازمان بهداشت جهانی سیگار را به عنوان عامل سرطان زا اعلام 

کرده و چون در مورد تریاک مطالعه ای با این کیفیت و دقت صورت 

نگرفته بود در این رابطه اعلامیه ای نیز صادر نشده بود.

رییس پژوهشکده گوارش و کبد دانشگاه علوم پزشکی تهران، از 

صدور مونوگرافی سازمان بهداشت جهانی مبنی بر سرطان زا بودن 

تریاک خبر داد و گفت: نتایج این تحقیقات به سازمان بهداشت 

جهانی اعلام و به زودی مونوگرافی در این زمینه صادر خواهد شد.

عضو هیئت علمی دانشگاه، با بیان اینکه تیم تحقیقاتی دانشگاه 

علوم پزشکی تهران پس از سال ها تحقیق موفق شد دو عامل مهم 

سرطان مری را بیابد و آن را به ثبت جهانی )WHO( برسانند 

افزود: البته در این مدت تأثیر 10 عامل دیگر مانند مصرف آب 

مانده در آب انبار، مصرف زیاد نمک، تغذیه ناسالم و مصرف غذای 

سوخته و برشته شده، مسواک نزدن، کمبود مصرف میوه و سبزی 

وزندگی نزدیک با حیوانات نیز در بروز سرطان مری ثابت شده است.

دکتر ملک زاده با اشاره به کاهش شیوع سرطان مری در ایران گفت: 

در سال 135٨ از منطقه گنبدکاووس و شرق استان گلستان، 175 

مورد سرطان در هر 100 هزار درصد گزارش شده بود و اخیراً این عدد 

به 70 در 100 هزار درصد رسیده است و با بهبود وضعیت اقتصادی 

و اجتماعی منطقه و باسواد شدن مردم شرایط بهبود پیدا کرد.

وی با ابراز تعجب از اینکه هنوز برخی از اطباء و کارکنان نظام 

سلامت تأثیر نوشیدنی داغ و مصرف تریاک بر سرطان مری را 

جدی نمی گیرند افزود: امیدوارم با بیانیه سازمان بهداشت جهانی 

عوامل سرطان زا در کشورمان و هم جای دنیا بیشتر شناخته شده 
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و موردتوجه قرار گیرد.

دکتر ملک زاده با تأکید بر ضرورت انجام تحقیقات محصول محور 

گفت: اینکه تحقیقاتمان صرفاً منجر به انتشار مقاله شود کافی نیست 

بلکه باید به سمت تحقیقات محصول محور گرایش بیشتری پیدا 

کرد. هرچند که این تحقیقات طولانی مدت بوده و معمولًا حدود 

10 تا 15 سال طول می کشد تا به نتیجه برسد.

سرپرست تیم تحقیقاتی کوهورت گلستان، با اشاره به اعضای تیم 

مطالعاتی خود گفت: این تیم حدوداً از 30 محقق تشکیل شده 

که 10 نفر از دانشگاه علوم پزشکی تهران و 5 نفر از دانشگاه علوم 

 )IARC( پزشکی گلستان هستند و 3 نفر از سازمان بهداشت جهانی

و حدود 10 نفر هم از مؤسسات تحقیقاتی و دانشگاه های بزرگ دنیا 

ازجمله سازمان تحقیقات ملی امریکا NCI-NIH و دانشگاه های 

کارولینسکا، هاپکینز و هاروارد و کمبریج، در پروژه های مختلف با 

ما همکاری دارند و این همکاری باعث شده نتایج تحقیقاتمان در 

عرصه بین المللی بهتر معرفی و شناخته شود.

خبرنگار: سمیرا کرمی

گفت وگو با حافظ قرآن، پژوهشگر برتر، @@
ورزشکار نمونه و فرزند جانباز فاطمه نریماني

در ادامه روند آشنایي با یادگاران عرصه دفاع مقدس این بار سراغ 

فاطمه نریماني فرزند جانباز و پژوهشگر برتر رفتیم که علاوه بر 

کسب مدال های ورزشي حافظ قران نیز هست.

لطفاً ضمن معرفی، نسبت خود را با ایثارگر بیان کنید.
فاطمه نریمانی متولد مهرماه سال هفتادودو در شهر تهران و فرزند 

جانباز 25 درصد هستم. پدرم رزمنده بود و به مدت 99 ماه در 

جبهه حضور داشت و سه بار دچار مجروحیت کلی شد. مادرم هم 

در بمباران مناطق کردستان براثر عامل شیمیایی به درجه جانبازی 

نائل شده بود و به علت صدمات وارده در دی ماه 93 فوت شد. من 

دو برادر دارم. برادر بزرگ ترم در رشته مهندسی تحصیل کرده و 

برادر کوچک ترم دانشجوست. من در سال 90 با معدل بالاي 1٨ 

از مدرسه فارغ التحصیل شدم و همان سال در رشته مامایي این 

دانشگاه پذیرفته شدم.

در مورد پدر و مادرتان و نحوه زندگی شان برایمان بیشتر بگوئید.

 پدرم متولد سال 1340 است و از همان ابتدای جنگ در جبهه ها 

حضورداشته و حتی یکی از شرایط ازدواج پدرم با مادرم ادامه حضور 

در جبهه بوده است. پدرم در مراغه زندگی می کرد و بعد از شروع 

جنگ به سپاه پاسداران پیوست. مادرم هم آن موقع ها در مسجد 

فعالیت های قرآنی انجام می داد و معلم قرآن بود. بعد از آشنایی 

اولیه که بین آن ها به وجود آمد پدرم از طریق خانواده اش مادرم را 

خواستگاری کرد و بعد از مراحل اولیه به عقد هم درآمدند. گرچه 

هردوی آن ها در شرایط جنگی و دریکی از نقاط مرزی زندگی 

می کردند و خطر حمله کومله ها وجود داشت اما آن ها با شجاعتي 

وصف نشدنی و در شرایط حفاظت شده ازدواج کردند.

خب آن موقع ها خانواده ام در شاهین دژ زندگی می کردند و این 

شهر در محاصره کومله ها قرار داشت و این خون خواران به شدت با 

سپاه پاسداران دشمن بودند. ازاین رو چون پدرم پاسدار بود و بیم آن 

می رفت که توسط کومله ها به شهادت برسد )آن روزها سر پاسدارها 

را می بریدند و یا زنده زنده آن ها را در آب جوش می سوزاندند( 

مراسم ازدواج آن ها کاملًا پنهانی انجام شد و پدرم مدت کوتاهی 

پس از ازدواج، به جبهه  رفت و پنج سال تمام به صورت مخفیانه و 

فقط از طریق نامه با مادرم در ارتباط بود؛ و وقتی توانست به نزد 

مادرم برگردد که برادربزرگم چهارساله شده بود.

مادرم و خانواده اش هم تمام این مدت در مورد این ازدواج سکوت 

کرده بودند و مادرم فقط در مسجد امور پشتیبانی رزمندگان را 

انجام می داد و به آموزش قرآن می پرداخت.

من واقعاً به خاطر داشتن چنین پدر و مادری و با این بینش و 

درایت به خود می بالم و امیدوارم بتوانم ادامه دهنده راه این زنان 

و مردان غیور باشم.
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فکر می کنید چه عاملی باعث شد تا والدین شما این همه سختی 
را به جان بخرند و ایستادگی کنند؟

پدر من به مدت 99 ماه در جبهه ها حضور داشت و بارها و بارها 

اثر بمباران  مورد جراحات ناشی از جنگ قرار گرفت یک بار در 

شیمیایی، یک بار براثر تنفس گازهای سمی و بارها در اثر بمباران 

کومله  و دموکرات بستری شد و اکنون از بیماری های عصبی و 

ریوی رنج می برد.

همان طور که می دانید مردم شهرهای مرزي با وجود تمام مشکلات 

و خطرات ناشي از جنگ حاضر به ترك شهر و دیار خود نشدند و 

همین دلیلي شد تا مادرم هم در سال 63 و در یکی از بمباران های 

مناطق کردستان براثر عامل شیمیایی، به درجه جانبازی نائل شود. 

وقتی  فرزند دوم می ترسید  از داشتن  زیادی  طوری که سالیان 

متوجه شد که مرا باردار است ترس عظیمی بر او مستولی شد و 

برای سلامتی من به امام رضا متوسل شد و حلقه اش را به داخل 

ضریح انداخت. بعد از من برادر کوچک ترم به دنیا آمد و خدا رو 

شکر هردوی ما سالم بودیم. مادرم با وجود مشکلاتي که برایش 

پیش آمده بود با چنگ و دندان از زندگي خود حمایت کرد و در 

خانه به گونه ای رفتار می کرد که هیچ کدام از ما بچه ها هرگز متوجه 

مشکلات شیمیایي او نمی شدیم. ما در خانه از وجود مادري مهربان 

و فداکار برخوردار بودیم و او در تمام مدت تحصیل در کنار ما قرار 

داشت و در تمام فعالیت های اجتماعي ما را همراهي می کرد. البته 

مادرم پس از تحمل سال ها درد و رنج دی ماه سال 93 به دیدار لقا 

الله شتافت و ما را تنها گذاشت.

من بر این باورم که نه تنها پدر و مادر من که تمام مردان وزنان آن 

روزگار اعتقاد و بینش خاص خودشان را داشتند. آن ها در مکتبی 

بزرگ شده بودند که شهادت و ایثار نوعی وظیفه و ارزش محسوب 

می شد. حفظ اعتقادات و دفاع از کیان، مسئولیت مهمی است که 

تمام مردان وزنان ایران زمین به آن پایبند هستند. همان طور که 

پدران و مادران ما از جوانی و حتي زندگی خود گذشتند تا این 

آب وخاک برای ما بماند ما هم موظفیم تمام سعی خود را بکنیم 

تا در برابر نسل بعد سرافکنده نباشیم. اگر رشادت های آن ها نبود 

شاید الآن ما هم روزگاری چون آوارگان سوری داشتیم.

آیا پدرتان خاطره خاصی از جبهه برای شما تعریف کرده که بخواهید 
برای خوانندگان بازگو کنید؟

البته نودونه ماه حضور در خط مقدم وزندگی زیر سایه مرگ پر 

از گفته ها و نگفته هاست که شرح آن در این مصاحبه نمی گنجد. 

ولی یکی از خاطرات شیرین پدرم این است که می گوید یک روز با 

برادرش چندین نارنجک را به پشت کوه می برند و شروع به تمرین 

نارنجک اندازی می کنند و این کار باعث سروصدای زیادی می شود. 

اتفاقاً عراقی ها در حال انجام حمله بودند و فکر می کنند عملیات لو 

رفته و فرار می کنند. پدرم از این خاطره اش به عنوان شیرین ترین 

خاطره آن روزها یاد می کند.

لطفاً از تأثیر قرآن بر زندگی شخصی خود برایمان بگویید.
من بیشتر موفقیت خود را از دولت قرآن می دانم و احساس می کنم 

با یادگیری و حفظ قرآن قدرت فراگیری در من بالاتر رفته است. 

ازاین رو به دوستانم توصیه می کنم حتماً در زندگی روزمره خود 

زمانی جهت خواندن قرآن اختصاص دهند و خودشان به زودی 

نتیجه و برکت آن را در زندگی خود خواهند دید.

لطفاً از نحوه درس خواندن خود و مراحل تحصیلتان برایمان بگویید
من در تمام دوران تحصیلم جزء دانش آموزان برتر کلاس بودم 

و این خصوصیت را از والدینم به ارث برده ام آن ها به مطالعه و 

درس خواندن بسیار اهمیت می دادند و از بچگی واقعاً پشت وپناه 

نکردم.  استفاده  مدارس شاهد  امکانات  از  اصلًا  من  بودند.  من 

البته پدر  نتیجه همت خودم و خواست خداست.  آنچه هستم 

و مادرم واقعاً در امر تحصیل من بسیار کوشا بوده اند و در تمام 

فعالیت های غیردرسی اعم از ورزشی، قرآنی یا پژوهشی همواره 

یار و همراهم بودند.

برای مطالعه  از هر فرصتی  واقعاً درس خوان بودم و  خودم هم 

استفاده می کردم. من واقعاً از همان ابتدا به رشته مامایی علاقه 

داشتم. چون ازنظر من لحظه تولد کودکان جزء لحظات بسیار 

ناب و خدایی است و غیرازاین اقوام من هم در این رشته فعالیت 

داشته اند و من از این رشته جدا نبوده ام.

لطفاً از فعالیت های ورزشی خود برایمان بگویید.
من از سال دوم راهنمایی وارد فعالیت های ورزشی و بخصوص 

کاراته شدم. البته دخترها کمتر به ورزش های رزمی می پردازند 

ولی من با حمایت خانواده توانستم وارد رشته دلخواه خودم شوم 

و در کنار آن فوتسال و ژیمناستیک هم انجام دهم؛ و توانستم 

در رشته فوتسال مقام دوم را به دست آورم و در کاراته هم به 

اردوی تیم ملی دعوت شدم ولی چون در حال آماده شدن برای 
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کنکور بودم نتوانستم درآن شرکت کنم. البته در کنار این ها در 

کلاس های زبان هم شرکت می کردم.

شما فعالیت های موازی زیادی دارید آیا انجام این فعالیت ها به صورت 
همزمان مانع پیشرفت تحصیلی شما نمی شود؟

اول بگویم که ورزش هرگز مانع پیشرفت تحصیلی کسي نمی شود. 

آدم وقتی ورزش می کند واقعاً شادتر و سالم تر از زمانی است که 

ورزش نمی کند. ما به کمک ورزش می توانیم انرژی های منفی را 

از بدن خود دور کنیم و برای یادگیری بهتر دروس آماده تر باشیم.

اهمیت یادگیری زبان انگلیسی هم بر هیچ کس پوشیده نیست. ما 

اگر می خواهیم در مجامع بین المللی دیده شویم و مقاله های خود 

را ارائه دهیم باید به این زبان مسلط باشیم. ما حرف های زیادی 

برای گفتن داریم و باید زبان و راه گفتن آن را هم بدانیم. دانش 

جویان موظف اند در امور پژوهشی به صورت گسترده تری وارد جامعه 

جهانی شوند و دانش خود را بسط دهند.

بااین همه فعالیت آیا وقتی برای مطالعه ی آزاد هم دارید؟
 همه ما وقت زیادی داریم که اگر بتوانیم آن را ساماندهی کنیم به 

تمام کارهای خود می رسیم. من در مواقعی که سوار اتوبوس یا مترو 

می شوم سعی می کنم کتاب کوچکی همراه داشته  باشم و از این وقت های 

مرده استفاده کنم. ما باید به نیازهای روز جامعه و خواسته های مردم 

توجه داشته باشیم. دور شدن از محیط های اجتماعی به صرف دانشجو 

بودن خطر بزرگی است که جامعه ما را تهدید می کند.

لطفاً در مورد فعالیت های پژوهشی خود کمی برایمان توضیح دهید.
و کارهای  بودم  از دوران مدرسه همواره شاگرداول مدرسه  من 

تحقیقاتی زیادی انجام می دادم حتی در طرح ستاره دخت ایران 

رتبه اول منطقه را گرفتم. وقتی وارد دانشگاه شدم با بچه های مرکز 

پژوهش آشنا شدم و چون خیلی به کارهای پژوهشی علاقه داشتم 

به این سمت وسو کشیده شدم.

ازدواجم  از  بعد  زمان  به  پژوهشی من  فعالیت های  بیشتر  البته 

برمی گردد؛ زیرا همسرم واقعاً کمک حال من بود و انرژی زیادی 

در این راه صرف می کند. ازجمله کارهای پژوهشی که من با کمك 

همسرم انجام دادم می توانم به ارسال مقاله به کنگره های داخلی 

و خارجی اشاره کنم مثل کنگره فناوری زیست نوین در ایران که 

مدرک بین المللی داشت و کنگره طب نظامی مالزی و کنگره طب 

شناور بندرعباس یا کنگره بین المللی تغذیه که سال 93 در دانشگاه 

شهید بهشتی برگزار شد. در بسیاري از کنگره ها هم مقاله ارائه 

داده ام که بردن نام آن ها بسیار وقت گیر است.

با توجه به اینکه شما تجربه ازدواج دانشجویی در سن پایین رادارید 

چه توصیه ای به دوستان خوددارید؟

همسر من دانشجوی کارشناسی ارشد است و صبر و اخلاقش واقعاً 

ستودنی است. ما چون از بچگی یکدیگر را می شناختیم مشکل 

خاصی نداشتیم. البته ما هم موانع زیادی را تجربه کردیم ولی 

به جرات می گویم ازدواج در سن پایین و مشکلات آن به مراتب کمتر 

از ازدواج در سن بالاست. چون هرقدر بزرگ تر شویم مشکلات ما هم 

بزرگ تر می شود و صبر و تحمل ما برای کنار آمدن با آن ها کمتر 

می شود. من و همسرم در کنار هم رشد فکری را تجربه کردیم و با 

زوایای پنهان یکدیگر آشنا شدیم. ما در کنار هم به درک مشترکی 

از زندگی رسیدیم و برای رسیدن به اهداف مشترکمان هم قدم 

انجام می دهیم  کنار هم  زیادی در  پژوهشی  کارهای  ما  شدیم. 

و رشد علمی خوبی را باهم تجربه می کنیم؛ بنابراین از دوستانم 

می خواهم هرگز از ترس فقر و مشکلات مادی ازدواج خود را به 

عقب نیندازند. به خدا توکل کنید و با انتخابی شایسته راه را برای 

رشد عقلی و علمی خود بازکنید.

آیا شما خود را فرد موفقی می بینید؟
بله من خود را موفق می دانم چون در خانواده ای بزرگ شدم که ایثار 

و عشق به ولایت علی در آن موج می زد. در دامن مادری پاک دامن 

قرآن را فراگرفتم و بر سر سفره پدری ایثارگر بزرگ شدم. همه 

این عوامل باعث شد من روحیه موفقیت را در خودم زنده و پابرجا 

ببینم و برای رسیدن به خواسته هایم تلاش کنم. من توانستم در 

کنار تحصیل دانشگاهی به مسابقات ورزشی و حفظ قرآن بپردازم 

و در کنگره های علمی زیادی با ارائه پوستر و مقاله شرکت کنم. 

من به وجود والدینم افتخار می کنم و هرگز از ترس شناخته شدن 

خود را پنهان نکردم. آنچه کرده ام و آنچه هستم ثمره زحمات 

خودم و والدینم و مهم تر از همه خواست خدا بوده است. هرگز 

وقت خود را صرف کارهای باطل نکردم و به صرف داشتن زمانی 

شاد در محیط های مجازی به همنوعم نخندیدم. من شادی را در 

ورزش و مطالعه و بیشتر دانستن جستجو کردم؛ و اکنون خود را 

در برابر جامعه و مردم مسئول می دانم.


